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 پرونده حقوقی هواپیمای اوکراینی در دادگاه 
صالحه تحت رسیدگی حقوقی است 
  غرامت ۱۵۰ هزار دلاری برای

 هر یک از قربانیان؟
 محل سقوط هواپیمای اوکراینی 

در »شهریار« گلباران شد
 آرمان ملی: مراسم گلباران محل سقوط هواپیمای 
اوکراینی با حضور خانواده شهدا در شهریار برگزار 
شد. در این مراسم نمادین مردم، مسئولان و نیروهای 
نظامی و انتظامی حضور یافتند. ساعت 6:12 دقیقه 
روز چهارشنبه 1۸دی ماه 1۳۹۸، هواپیمای بوئینگ 
۷۵2 سری ۸۰۰ هواپیمایی اوکراین اینترنشنال 
با علامت ثبت UR-PSR که حامل 1۷6سرنشین 
شامل 16۷مسافر و ۹خدمه پروازی بود با مجوز برج 
مراقبت پرواز، از باند 2۹راست فرودگاه بین المللی 
امام خمینی)ره( به پرواز در آمد، ولی کمتر از ۳دقیقه 
بعد یعنی در ساعت 6:1۴:۵6 هدف موشک شلیک 
شده از سامانه پدافندی تور ام1- قرار  گرفت و در 
ساعت 6:1۸ نیز به طور کامل از صفحه رادار محو  شد. ۳ 
سال از حادثه هواپیمای اوکراینی می گذرد و خانواده 
مسافران پرواز ۷۵2 منتظر نتیجه دادگاه هستند. 
سردار سرلشکر، پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل 
نیرو های مسلح به مناسبت سالروز شهدای سانحه 
هواپیمای اوکراینی پیامی صادر کرد. در این پیام آمده 
است: ضمن تسلیت سالروز شهادت جمعی از بهترین 
فرزندان ایران اسلامی به خانواده های داغدار آنها، ستاد 
کل نیرو های مسلح همان گونه که از ابتدای این حادثه 
تلخ کوشیده است با تودیع حقوق قانونی خانواده های 
معظم شهیدان، مسئولانه با این موضوع برخورد کند، 
همچنان بر این طریق استوار است و چنان که ملت 
شریف ایران استحضار دارند، پرونده حقوقی این حادثه 
در دستگاه قضائی مفتوح و تحت رسیدگی حقوقی 
در دادگاه صالحه می باشد و تا پایان رسیدگی به این 
پرونده از هرگونه همکاری با دستگاه های مسئول 

فروگذار نخواهد شد.
 نتیجه بررسی چه شد؟

  سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس ابراز امیدواری کرد که نتایج دادگاه »هواپیمای 
اوکراینی« در یک روند حقوقی دقیق به دست آید. 
ابوالفضل عمویی بیان کرد: واقعه سه سال گذشته 
هواپیمای اوکراینی، دردناک و سانحه جانگدازی 
بود؛ جان تعدادی از هموطنان ما از دست رفت که 
این ضایعه جبران ناپذیر قلب هر ایرانی را جریحه دار 
کرد. عمویی ادامه داد: جمهوری اسلامی فراتر از 
احساس اندوه، غصه و ناراحتی ناشی از این سانحه، 
تلاش کرد تعهدات حقوقی خود را انجام دهد؛ در 
وهله اول براساس کنوانسیون های حقوقی هوانوردی 
موظف به ارائه گزارشی از این حادثه به ایکائو بودیم که 
این کار در عرض 1۰ ماه انجام شد، مدتی که نسبت 
به متوسط موارد مشابه کوتاه تر است. وی همچنین 
با اشاره به برگزاری دادگاه مقصران حادثه سقوط 
هواپیمای اوکراینی گفت: باید برای تشکیل دادگاه 
گزارشی توسط دادستانی تهیه می شد که بر اساس 
آن هم جلسات اولیه دادگاه برگزار شد؛ در حال حاضر 
همچنان روند برگزاری دادگاه در جریان است و در آن 
بحث های حقوقی مطرح می شود، وکلای قربانیان 
امکان حق خواهی داشته و جلسات دادگاه پیگیری 
می شود. پرونده 1۰ نفر از کسانی که قصور داشتند، 
مورد رسیدگی قرار گرفته  که امیدوارم با پیگیری های 
صورت گرفته نتایج دادگاه در یک روند حقوقی دقیق 
به دست آید. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس در پاسخ به برخی انتقادها 
درباره چرایی طولانی شدن روند بررسی پرونده در 
دادگاه بیان داشت: جلسات دادگاه مبتنی بر گزارش 
کارشناسی تشکیل شد اما تعدادی از وکلای خانواده 
قربانیان نسبت به گزارش تهیه شده نقدهایی داشتند 
لذا گزارش برای تکمیل و اصلاح آن بازگردانده شد؛ 
اکنون گزارش اصلاح شده مبنای رسیدگی است و 
از دو هفته قبل مجددا برگزاری جلسات دادگاه شروع 
شده و در آینده نزدیک جلسه دیگری تشکیل می شود. 
عمویی همچنین در خصوص آخرین وضعیت پرداخت 
غرامت به بازماندگان هواپیمای اوکراینی گفت: بخشی 
از پرداخت غرامت مربوط به خود هواپیما بوده که بیمه 
غرامت را به شرکت صاحب هواپیما پرداخت کرده 
است؛ موضوع دیگر مربوط به قربانیان حادثه است 
البته که ارزش جان یک فرد بیشتر از مبلغ مالی است 
منتها جمهوری اسلامی به دلیل تعهد حقوقی موظف 
به پرداخت غرامت به خانواده بازماندگان است و ما این 
مسئولیت را به صورت رسمی پذیرفته ایم. وی ادامه 
داد: طبق این چارچوب مبلغ 1۵۰ هزار دلار برای هر 
قربانی فارغ از ملیت، سن و جنسیت در نظر گرفته شده 
که هر کدام از بازماندگان قربانی، در صورت داشتن 
آمادگی دریافت غرامت می توانند به صندوق مربوطه 
در وزارت راه و شهرسازی رجوع کنند در همین راستا 
تعدادی از خانواده ها و یا وکلای قربانیان به این صندوق 
در وزارت مراجعه و غرامت خود را مطالبه کرده و به 
آنها پرداخت شده است. عمویی اضافه کرد: برخی از 
خانواده ها و یا وکلای قربانیان مراجعه ای به این صندوق 
برای دریافت غرامت نداشتند؛ این مبلغ در صندوق 
وزارت راه و شهرسازی محفوظ است و در صورت 
آمادگی می توانند دریافت کنند. خانواده قربانیانی که 
در خارج از ایران هستند هم می توانند برای دریافت 
غرامت از طریق وکلای خود اقدام کنند. وی درباره 
مبنای تعیین میزان غرامت تصریح کرد: این مبلغ بر 
مبنای کنوانسیون شیکاگو و و کار کارشناسی صورت 
گرفته تعیین شده است؛ مبلغ متعارفی که در موارد 
مشابه بین المللی بوده است. این نماینده مجلس در 
پایان مجددا تاکید کرد: سانحه رخ داده حاصل قصوری 
است که دادگاه در حال رسیدگی به آن با حضور وکلای 
قربانیان است؛ ما به عنوان نماینده مردم نیز پیگیر این 
موضوع هستیم و امیدوارم بتوانیم گوشه ای از آلام 

قربانیان را کاهش دهیم.

گــــزارش

نگــــره
  قانون جدید حجاب چه شد؟

 آقاتهرانی: قانون حجاب 
مدت  ها قبل تصویب شده!

  آرمان ملی: حجاب هنوز یکی از 
موضوعات مورد بحث در حوزه  های 
قانونگذاری و اجتماعی کشور است. 
به  ویژه پس از اتفاقی که برای مهسا 
این  بر  داد، حساسیت ها  رخ  امینی 
موضوع افزایش یافت. برخی ها از پایان 
گشت ارشاد خبر دادند و برخی دیگر 
معتقد بودند که باید رفتارهایی مانند 
جریمه و عدم ارائه خدمات اجتماعی به 
زنان بدحجاب را در دستور کار داشت. 
درحالی که اخیرا خبر تهیه قانون حجاب 
منتشر شده اما برخی تاکید دارند قانون 
حجاب بسیار پیش از این تصویب شده 
بود! دیروز نماینده مردم تهران در مجلس 
با بیان اینکه دستگاه  های دولتی باید در 
خصوص حجاب به وظایف خود عمل 
کنند، از قرائت گزارش عملکرد دستگاه  ها 
در رابطه با اجرای قانون حجاب در صحن 
خبر داد. مرتضی آقاتهرانی ادامه داد: 
امام)ره( به ما یاد داد که هدف از ایجاد 
حکومت اسلامی برقراری، برپاشدن و 
حیات یافتن دین اسلام است. یکی از 
احکام جدی اسلام نیز حجاب است، 
خواهران ما الحمدوا... مراعات می  کنند، 
بنابراین قبل از اینکه موضوع حجاب در 
جامعه ما مطرح شود باید در دستگاه  ها 
مطرح شود لذا دستگاه  های دولتی به این 
موضوع ورود کرده و به وظیفه خود عمل 
کنند. وی با بیان اینکه قانون حجاب 
مدت  ها قبل تصویب شده است، عنوان 
کرد: »متأسفانه برخی فکر می  کنند 
نمره نامه   نانوشته 2۰ است در حالی که 
نمره آن صفر بوده بنابراین وقتی ناجا 
به موضوع حجاب ورود کرد مورد حمله 
قرار گرفته و هم اکنون نیز به آن حمله 
... در گزارشی که در  می  شود. ان  شاءا
مجلس قرائت خواهیم کرد میزان ورود 
مسئولان مختلف به این موضوع را مطرح 
خواهیم کرد. امیدواریم بیشتر و بهتر به 
این موضوع توجه شود، از مردم نیز برای 
نوشتن طومار به مجلس تشکر می  کنم. 
وزیر کشور هم اخیرا درباره حجاب و 
موضوع ارسال پیامک تذکر حجاب، 
گفت: »رعایت حجاب یک امر قانونی 
است و اساس قوانین باید رعایت شود. 
اساس قوانین باید رعایت شود. حجاب 
جزو ارزش  های دینی ما و جزو هویت 

فرهنگی زنان و بانوان بزرگوار ما است.«
 خلاف رویکرد شهید سلیمانی

 برخی از موضوع حجاب برای مقابله 
با طیفی استفاده می  کنند که دیدگاه 
ادعای  به رغم  آنها  دارند.  متفاوت 
سربازبودن برای سردار سلیمانی خلاف 
منویات این شهید اقدام و اظهاراتی 
دارند. این شهید به صراحت بیان کرده 
کم  حجاب  دختر  »همان  که  بودند 
دختر من است. دختر ما و شماست؛ 
نه دختر خاص من و شما، اما جامعه 
والمسلمین  حجت  الاسلام  ماست.« 
سیدمحمدحسن ابوترابی فرد خطیب 
موقت نماز جمعه تهران هم در نمازجمعه 
این هفته تهران با تاکید بر اینکه نقش 
دین مداران در افزایش سرمایه  های 
اجتماعی تعیین کننده است، افزود: 
»سردار سلیمانی  ها که یکی از مهم  ترین، 
کلیدی  ترین و باارزش  ترین ارکان سرمایه 
اجتماعی ایران هستند در پرتو تربیت 
دینی در این جایگاه قرار گرفته  اند. شهید 
سلیمانی اعتقاد داشت جامعه ما خانواده 
ما هستند و باید در بین مردم بود، در 
بین مردم حضور داشت و مردم را جذب 
کرد. او دغدغه اجتماعی، تربیت دینی و 
استحکام جامعه اسلامی را داشت و نگاه 
او در ارتباط با جذب حداکثری برآمده از 
تربیت دینی بود. ایشان تاکید داشتند 
که همان دختر کم حجاب دختر من 
و شماست و فقط رابطه حزب اللهی با 
حزب اللهی معنا ندارد. رابطه حزب اللهی 
با کسی که دینش ضعیف  تر است مهم 
است و باید این روابط برقرار شود تا جذب 
صورت بگیرد و این نوع رابطه  ها مهم 
است و باید این کار را بکنیم. اما حمید 
رسایی نماینده سابق مجلس و عضو 
جبهه پایداری می  گوید: زنان ما نشان 
دادند حجاب خود را دوست دارند و عدم 
همراهی آحاد بانوان ما با جریان کشف 
نشان دهنده این مهم است که اگر کشف 
حجاب  های اندکی هم انجام می  گیرد 
خود مردم از این موارد ناراحت هستند. 
دشمن از عدم همراهی بانوان عفیفه ما 
عصبانی است و در فرضیات خام خود 
خیال می  کردند اگر موضوعاتی مانند 
حوادث اخیر رخ دهد به مقاصد خود در 

بحث حجاب خواهند رسید.

 آرمان ملی– مطهره شفیعی: ششمین 
سالگرد درگذشت شخصیتی است که آبادانی 
کشور پس از دفاع مقدس را باید حاصل تدابیر 
او دانست؛ شخصیتی که هیچگاه نگاه به عقب 
نداشت و همواره تشویق به حرکت به سمت جلو 
یعنی سازندگی داشت. در نگاه آیت ا... هاشمی 
برای بهبود وضعیت کشور باید خطوط قرمز 
سلیقه ای را حذف کرد. ایشان با تایید وجود 
فاصله میان عملکرد اوباما در برجام و ظلم های 
تاریخی که آمریکا به جمهوری اسلامی کرده، 
گفته بود: »آمریکا هم بشر است و آنها هم منافعی 
دارند و آنها هم می خواهند که ما با آنها کار کنیم. 
مردم آمریکا هم دل شان می خواهد که باهم 
کار کنیم. آنها می ترسند که وقتی ما با آنها کار 
نکنیم، روسیه، چین و هند به اندازه کافی وقتی 
که تحریمی نباشد، زمینه هایی برای کار هستند. 
آنها همه اینها را محاسبه می کنند.«. در سالگرد 
رحلت آیت ا... هاشمی پسر ارشد ایشان یعنی 
محسن هاشمی با »آرمان ملی« به گفت وگو 

پرداحت که درادامه می خوانید.
 بی تردید حال مردم مانند گذشته 
نیست و اتفاقاتی در ماه های اخیر رخ 
داد که سبب ناراحتی شد. تدابیر آیت ا... 
هاشمی در اتفاقات مختلف کشور در اذهان 
هست. به اعتقاد شما اگر ایشان در قید 

حیات بود، چه تدبیری داشتند؟
 پیش از پاسخ با این سوال باید یادآوری کنم 
که در آستانه سالگرد آیت ا... هاشمی هستیم 
و مراسم ششمین سالگرد وفات ایشان روز 
پنجشنبه ساعت 1۸ الی 2۰  در حرم بنیانگذار 
انقلاب اسلامی برگزار خواهد شد. شرایط جامعه 
در حال حاضر خوب  نیست. اعتراضات اخیر 
که حدود دو و نیم ماه از آن می گذرد، عمدتا 
توسط بخش نوجوان و جوان جامعه شکل 
گرفته و از سوی دیگر زنان نیز در این اعتراضات 
نقش  داشتند. آیت ا... هاشمی  همواره مبتکر 

راه حل های کارساز برای حل مشکلات بودند. 
اکنون هم  اگر ایشان در قید حیات بودند، نگاه 
ویژه ای به مساله نوجوانان داشتند زیرا برخی 
نوجوانان امید خود را به آینده از دست داده اند و 
زمانی که امید به آینده از دست برود، ناخودآگاه  
در حالت بلاتکلیفی قرار می گیرند که این حالت 
تبدیل به اعتراضاتی می شود. چنین اعتراضاتی 
در سطح خانواده ها هم وجود دارد. از سوی 
دیگر نباید فراموش شود که وقتی اعتراضات 
پاسخگوی مطالبات نسل نوجوان و جوان نباشد، 
تبدیل به خشم خواهد شد. آقای هاشمی فردی 
بودند  که دیرتر از همه ناامید و زودتر از همه 
امیدوار می  شدند بنابراین تاکید می کردند که 

باید امید را به جوانان باز گرداند.
 چگونه امیدی که معتقدید اگر آیت ا... 
هاشمی در قید حیات بود به آن تاکید 

می کردند، تحقق پیدا می کند؟
 امید در جوانان با تامین شرایط برای پیشرفت 
آنها ایجاد می شود، از این رو باید در  بحث 
اشتغال، مسکن و ازدواج اقداماتی صورت گیرد 
تا جوانان  امیدوارشوند. جوان باامید به آینده، 
تلاش می کند که در توسعه کشور مشارکت 
داشته باشد و زمانی که مشکلی رخ دهد، تلاش 

خواهد کرد که با کمک دیگران در حل مشکلات 
اثرگذار باشد. البته اگر این روند برعکس شود 
طبیعتا دیگرانی که برانداز  هستند، تلاش 
خواهند کرد که جوانان را به خود جذب کنند و 
بر روی موج ایجاد شده سوار شوند که در نتیجه 

مشکلاتی برای کشور ایجاد می شود.
 از موضوعاتی که بیش از همه مورد 
انتقاد آیت ا... قرار می گرفت، افراط بود. 
تصور می کنید این افراط چه میزان در 

اعتراض های اخیر نقش داشت؟
 احکام اسلامی براساس چهار اصل قرآن، 
سنت، اجماع  و عقل شکل می گیرد. نسل 
جدید می خواهند نسبت به این چهار مورد 
خصوصا عقل اهمیت بیشتری داده شود. این 
نسل عقل گرا و واقع گراست. آیت ا... هاشمی در 
اواخر عمر جمله ای را فرمودند که این روزها  باید 
جز مکتب هاشمی فرض شود. آیت ا... فرمودند 
در زمان  مبارزات همیشه اعلام می کردیم 
که با مبارزه با استکبار و استعمار می توانیم 
کشورمان را به توسعه و رفاه برسانیم و احکام 
اسلام را  در جامعه پیاده سازی کنیم، اما بعد 
از انقلاب فهمیدیم که عنصر سومی هم به نام 
افراط وجود دارد و جالب اینکه  آیت ا... هاشمی 

می گفتند که مبارزه با افراط سخت  تر از مبارزه 
با استکبار و استعمار است و اگر بتوانیم  با افراط 
و تفریط در کشور مبارزه کنیم  کشور به سمت 
توسعه و پیشرفت حرکت خواهد کرد. امیدواریم 
با این روش که روش اعتدالی آیت ا... هاشمی 
رفسنجانی نامگذاری شده، بتوانیم مشکلات 
جامعه را حل کنیم و به نتایج مطلوب دست 

یابیم.
 در دوران جوانی شما آیت ا... هاشمی 
دارای سمت های مهم در کشور بودند. 
تامین نیازهای جوانان با تدابیر مسئولان 
آن دوره سبب جلوگیری از اعتراضات 

مشابه ماه های گذشته بود؟
  نسل جدید با نسل گذشته فرق هایی دارند. 
نسل ما در  دوران جوانی آرمانگرا و ایده آل گرا 
بود. آن نسل در انقلاب مشارکت کرده بود اما 
نسل جدید  به علت ابزارهای اطلاعاتی که 
در دسترس دارد در وهله نخست باهوش تر و 
همچنین واقع گرا تر است. این واقع گرایی باعث 
شده که برخی محدودیت هایی که در نسل ما 
وجود داشت، برای این نسل کمتر شود. از این 
منظر  آیت ا... هاشمی اعتقاد داشت نمی توان 
این نسل را با فعال نمایی کاذب قانع کرد چرا که 
این نسل مجهز به ابزارهای روز است و می تواند 
هر موضوعی را در سراسر جهان رصد کرده و 
با شرایط خود و سایر کشورها مقایسه کنند. 
زمانی که  این نسل با چنین دیدگاهی به کشور 
نگاه می کند، نمی تواند برخی توجیهات نسبت 
به پیشرفت، اشتغال، تورم، رشد اقتصادی، 
مصرف انرژی در کشور را  بپذیرند، بنابراین به 
سوءمدیریت ها و عدم تدبیرها توجه می کند. 
چنین مواردی باعث می شود اعتماد جوانان 
کمتر شود و با توجه به کمرنگ شدن  امید 
، با روش های مختلف اعتراض خود را نشان 
می دهند چنانکه برخی از کشور مهاجرت 

می کنند و برخی می مانند و اعتراض می کنند. 

وزیر کشور :

 لباس شخصی نداریم!   
            نماینده مجلس: پس متعلق به کجا هستند؟

   آرمان ملی – یاسمین طالقانی: »لباس شخصی نداریم« 
این جمله روز گذشته وزیر کشور بود. احمد وحیدی درباره این  که 
پس از مطرح شدن بحث پلیس  نماها گفته شد که وزارت کشور که 
نیروهای انتظامی زیرنظرش هستند باید یک ساماندهی در بخش 
ماموران انتظامی و افرادی که موسوم به لباس شخصی هستند 
داشته باشد تا به برخی شایعات در این زمینه دامن زده نشود، 
گفت: بخش زیادی   از اینها اگر نگوییم همه  اش، اکثریتش جوسازی 
است، نیروهای ما بسیار روشن با لباس رسمی در چهارراه  ها و 
جاهای دیگر حضور داشتند. وزیر کشور ادامه داد: چه عزیرانی که 
از فراجا بودند و چه عزیرانی که از سپاه و بسیج بودند، با لباس  های 
شناخته شده حضور داشتند و چیزی به مفهوم لباس شخصی ما 
نداشتیم، اینها عزیزانی بودند که سر چهارراه  ها مشخص بودند 
و اصولا نیازی نبود کسی لباس شخصی باشد. وی تاکید کرد: 
طبیعتا ماموران اطلاعاتی در همه جا موظف هستند با لباس خاص 
خودشان باشند و اسمش لباس شخصی نیست؛ وظیفه  شان این 
است. لذا ما چیزی به نام پدیده لباس شخصی نداریم و این بیشتر 
جوسازی است. وحیدی خاطرنشان کرد: شماها و همه عزیران 
خبرنگار بارها مشاهده کردید نیروهای انتظامی و نیروهای بسیجی 
با لباس سر چهارراه  ها بودند و نیازی نبود با لباس شخصی باشند و 
با همان لباس هم به وظایف  شان عمل کردند ما چیزی به اسم لباس 
شخصی نداریم این بیشتر هیاهو تبلیغاتی و رسانه  ای است. 1۸ 
مهرماه هم معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور درباره نیروهای 
لباس شخصی اظهارکرد: هیچ نیروی لباس شخصی درون مدارس 
وجود ندارد و هیچ دانشجویی توسط لباس شخصی دستگیر نشده 
است و هیچ نیروی لباس شخصی نیز به داخل دانشگاه ورود نداشته 
است. البته به صراحت اعلام می  کنیم دستگاه  های نظارتی در دل 
اغتشاشگران هستند و چهره نگاری و فیلم  برداری انجام می  دهند 
و افراد فکر می  کنند به مأمور حمله کردند و کیوسک آتش زدند 
و اکنون فرار کردند اما به صراحت می  گویم افراد لباس شخصی 
آنها را شناسایی کردند و در زمان مناسب به سراغ آنها می  روند. 
میراحمدی گفت: طرح لباس شخصی بخشی از تئوری دشمن 

برای زمین  گیرکردن نیروهای امنیتی است اما نیروهای لباس 
شخصی ما در دل اغتشاشات حضور دارند.

  لباس شخصی هستند یا خیر؟
  در حالی وزیر کشور منکر حضور لباس شخصی  ها می  شود 
که برخی مسئولان بارها به حضور آنها اشاره کرده  اند، مانند ۳۰ 
آبان سالجاری که جلیل رحیمی جهان  آبادی، نماینده مجلس در 
رابطه با مسأله لباس شخصی  ها و اینکه برخی سودجویان چنین 
فضایی سوءاستفاده می  کنند، ابرازداشت: »این ضعف است افرادی 
بدون اینکه منتسب به جایی باشند و از نظر قانونی مشخص باشد 
که اختیار دارند یا ندارند در این مسائل و مداخلات حضور داشته 
باشند. من فکر می  کنم هم وزیرکشور به عنوان رئیس شورای 
امنیت کشور و هم فرماندهی انتظامی کشور باید پاسخگو باشند 
که این افراد چه کسانی هستند و چرا این رفتارها را انجام می  دهند. 
اگر نیروی پلیس هستند چرا این کارها را می  کنند و اگر نیستند 
متعلق به کجا هستند؟ و چرا پلیس با اینها برخورد نمی  کند؟ این ها 
نکاتی است که مردم هم پیرامون آن سوال دارند. جمیله کدیور، 
فعال سیاسی نوشت: »ممکن است به دلیل حضور نیروهایی که 
لباس رسمی حافظان نظم را بر تن ندارند )به اصطلاح رایج لباس 
شخصی ها( و امکان تشخیص و تمایز آنها با مردم عادی نیست، 
آشوب طلبان و اراذل خود را به عنوان لباس شخصی جا بزنند و 
بر چرخه خشونت افزوده شود.« مساله لباس شخصی  ها مربوط 
به اعتراضات اخیر نیست و این دسته از افراد که لباس شخصی 
معروف هستند، چنان حضور خود را تثبیت   کرده  اند که برخی 
اوقات مقامات انتظامی هم ناگزیر به تایید حضور آنها هستند مانند 
فرمانده سپاه عاشورا که اخیرا گفته است: »بسیجیان با لباس 
شاخص و مشخص و نه لباس شخصی در مقابله با اغتشاشات 
حضور یافته و در غیراین صورت احتمال سوءاستفاده وجود دارد« 
یا سال ۸۰ که سردار سرتیپ محمد رویانیان، رئیس وقت مـرکز 
فرماندهی و کنترل نیـروی انتظامی بیان داشت: »کسانی که به 
لباس شخصـی  ها معروف شده  اند، هیچـگونه وابستگی و ارتباطی 
به نیروی انتظامی ندارند.« مساله »لباس  شخصی«ها و دایره وسیع 

امکان اقدامات آنها موضوعی است که تاکنون درباره ابعاد سیاسی، 
حقوقی و اجتماعی آن بحث  های فراوانی در گرفته اما به اذعان 

برخی، همچنان اصل مساله به قوت خود باقی است.
  لباس شخصی  ها از قدیم بودند

 در دوره قاجار قشری در میان اقشار اجتماع پدید آمدند که 
به آنها »لوطی« می  گفتند. این گروه اغلب آدم  های بزن  بهادری 
بودند که از طریق خفت  گیری و راهزنی ادامه حیات می  دادند و 
مردم با نام  هایی چون »جاهل« و »لات« نیز خطابشان می  کردند. 
واژه لوطی در همان زمان به اوباش ساکن در محلات نیز اطلاق 
می  شد؛ گروهی  هایی که با توجه به فقدان دولت قدرتمند مرکزی، 
همه کاره محلات می  شدند و دست به هر عملی که توان داشتند 
می  زدند. گروه لوطی  ها را می  توان مانند »عیاران« و )دیگر 
اوباش و اقشار بزهکار در دوران ماقبل شکل  گیری دولت مدرن( 
لباس  شخصی  های دوره صفویه و قاجار نامید. ویلم فلور پژوهشگر 
تاریخ اهل هلند درباره این موضوع می  نویسد: »لوطی  ها از خود 
اندیشه و آرمان خاصی نداشتند، اندیشه آنان بستگی داشت به 
این  که به چه گروهی نزدیک شوند. رنگ آنها را می  گرفتند و با ایجاد 
آشوب و درگیری راه را برای خواسته  های فرد یا جریان موردنظر باز 
می  کردند. لوطی  ها از حکومت مقرری منظم نمی  گرفتند بنابراین 
عامل حکومت محسوب نمی  شدند، اما متنفذان محلی برای 
رسیدن به منویات خود از آنان استفاده می  کردند. درواقع آ نها به 

وسیله   اعیان به فساد کشیده می  شدند.«
 پلیس نماها چه شدند؟

  از سوی دیگر باید توجه داشت در اعتراضات اخیر علاوه بر لباس 
شخصی  ها، طیف دیگری اعلام حضور کرد که نام »پلیس نما« بر 
آنها اطلاق شد. براساس آنچه مطرح شد این پلیس نماها، افرادی 
هستند که با لباس پلیس به مردم فحاشی می  کردند و آنها را کتک 
و به اموال  شان آسیب می  زدند. بعداز انتشار گسترده این ویدئوها، 
سازمان قضائی نیروهای مسلح و فراجا اعلام کردند که این افراد 
پلیس نما هستند و با پوشیدن لباس پلیس و ارتکاب اقدامات 
مجرمانه سعی در تحریک مردم و تخریب پلیس داشته  اند. حتی 
تصویر واضحی نیز از 2 نفر در رسانه  های داخلی اعم از اصلاح طلب 
و اصولگرا منتشر شد و روزنامه همشهری نیز با درج آن در صفحه 
اول خود، دلایل پلیس برای اثبات پلیس نمابودن آنان را منتشر 
کرد. در 2۰ آذر رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از بازداشت 
2 مامورنما، انهدام باند سرقت از منازل در شهرک غرب تهران و... 

خبر داد.

 
روایت »محسن هاشمی« از نقش »آیت ا...« در حل مشکلات 

اگرپدربود،باافراطمبارزهمیکرد
»آیت ا... هاشمی« تاکید می کردند امید به جوانان بازگردد
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 ما اینترنت را 
محدود نکردیم؛ 

»اغتشاشگران« کردند 

    

  لاریجانی و قالیباف 
 در انتخابات

 مجلس دوازدهم؟ 
  اصولگرایان دل به مجلس دوازدهم دارند و می دانند اگر اتفاقاتی 
که در روند برگزاری مجلس یازدهم رخ داد، تکرار شود، در مجلس 
دوازدهم حضور خواهند داشت. مهدی عرب صادق، معاون سیاسی 
حزب موتلفه درباره آرایش سیاسی اصولگرایان در انتخابات مجلس 
آینده گفت: عرصه انتخابات مجلس در 1۴۰2 نسبت به 1۳۹۸ از 
لحاظ تغییرات آرایش و نتیجه انتخابات، قابل توجه خواهد بود. 
براساس شرایط حاضر، لاریجانی، قالیباف و کسانی دیگر در صحنه 
انتخابات نقش آفرینی خواهند کرد. شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
و شورای وحدت اصولگرایان هم در بین ائتلاف های اصلی و موثر 
هستند، باید تلاش شود عقلانیت اصیل انقلابی را که آقای لاریجانی 
گفتمان آن را مطرح کرده و در »حکمرانی نو«  آقای قالیباف پیاده و 
اجرا کرده به سرنوشت نواصولگرایی مطرح شده در قبل دچار نشود.

  ۵ روز پیش بود که  وزیر ارتباطات اظهارکرد: »کندی 
و اختلال در اینترنت کشور نداریم.« همین اظهارات با 
واکنش هایی مواجه شد چرا که بسیاری از کاربران فضای 
مجازی از اختلالات اینترنت گلایه دارند و معتقدند شغل 
آنها با مشکل مواجه شده است. نایب رئیس مجلس به موضوع 
محدودیت اینترنت اشاره کرد و گفت: نخست بنده تذکری 
بدهم. از ما می پرسند چرا اینترنت را محدود کردید و ما در 
پاسخ به آ نها می گوییم که ما اینترنت را محدود نکردیم بلکه 
اغتشاشگران اینترنت را محدود کردند. حاکمیت که ابتدا با 
محدودکردن اینترنت مشکلی نداشت بلکه برخی اغتشاشگر 
بودند که با استفاده ناصحیح از این نرم افزارها باعث شدند که 

حاکمیت آنها را محدود کند.

  عملکرد دولت در حوزه زنان چطور است؟ عضو فراکسیون 
زنان مجلس تاکید کرد: با عنایت به بیانات اخیر مقام معظم 
رهبری در خصوص تقویت جامعه زنان انتظار داریم عملکرد 
نه چندان مناسب حوزه زنان دولت مورد بررسی و حمایت 
رئیس جمهور قرار گیرد. سمیه محمودی در تذکر شفاهی 
اظهارکرد: با وجود برخی اقدامات همچنان شاهد آشفتگی بازار 
ارز هستیم و متاسفانه صدای واحدی از تیم اقتصادی دولت 
نمی شنویم. نماینده مردم شهرضا و دهاقان در مجلس، ادامه 
داد: تورم افسارگسیخته در خوراکی ها و اقلام ضروری زمانی 
باعث ایجاد چالش در جامعه شده و عدم تدبیر دولت و عدم 
اجرای قانون ارائه کالابرگ به دلیل تغذیه نامناسب قشر ضعیف 

عامل ایجاد مشکل درمانی خواهد شد.

  انتقاد از 
 عملکرد دولت 
در حوزه زنان 


